
V novo 
proračunsko leto 

V nedeljo, 31. marca, so bile objavljene 
proračunske dvanajstine za prihodnje štiri 
mesece. Ob tej priliki je imel finančni mini
ster g. dr. Šutej na novinarje poseben nago
vor, v katerem je podrobno obrazložil novi 
proračun in tudi utemeljil zvišanje posamez
nih proračunskih postavk. Ker so v zvišanih 
proračunih vseh ministrstev zvišani tudi oseb
ni izdatki, je g. finančni minister izjavil: 

»Pri zvišanju osebnih izdatkov me je vo
dila misel, da je treba omogočiti čim večjo 
zaposlitev kvalificiranih mladih ljudi, ker 
predstavljajo dijaki, ki so končali šole in ki 
so ostali brez posla in brez sredstev za živ
ljenje, kronična bolezen naše družbe, kar vse
buje številne nevarnosti.« 

V dobi, ko je pri nas čakalo nekaj stotin 
učiteljskih abiturientov(inj), smo se nepresta
no prizadevali doseči zvišanje kreditov za na
mestitve. Leta so minila in končno so bili na
meščeni tudi oni, ki so čakali štiri, pet in tudi 
več let na namestitvene dekrete. V naših or
ganičnih vrstah smo občutili vso pezo tež
kega bremena, povzročenega po brezposelno
sti mladine, ki se je pripravljala na gotov po
klic in ni dosegla namestitve. Z zadovoljstvom 
ugotavljamo, da je to vprašanje pri učitelj
skem naraščaju že likvidirano, a na žalost se 
v Sloveniji že opaža pomanjkanje učiteljstva. 
In prav zaradi tega, ker ni več prosilcev, bodo 
gotovo ostali zadevni krediti, določeni za 
dravsko in tudi druge banovine, neizčrpani. 
Da je temu res tako, nam potrjuje božična 
izjava prosvetnega ministra g. Bože Maksimo
viča, ki je v zvezi s pomanjkanjem učiteljstva 
izjavil dobesedno: 

»Ta praznina se bo skušala spopolniti z 
diplomiranimi filozofi, v kolikor bi ti sprejeli 
take dolžnosti, čeprav bo tudi po tem ostalo 
še mnogo mest praznih.« 

V svojih izvajanjih se je g. finančni mi
nister dotaknil tudi vprašanja uradniških na
predovanj. Poudaril je namreč: 

»Razen kreditov za postavitve sem se 
trudil zavarovati potrebne kredite, da se omo
goči napredovanje gotovemu številu uradni
kov, da vsaj tako v mejah zakonitih možnosti 
olajšam njihov težak položaj.« 

V zvezi s to izjavo nas bo zanimalo pred
vsem zvišanje proračuna prosvetnega mini
strstva, ki znaša v celoti 34 milijonov, kar naj 
bi bilo predvsem zaradi novih namestitev in 
napredovanj ljudskošolskega učiteljstva. Do
tacije za ljudske šole so se povišale za 5,3 mi
lijona. Znano nam je kako ogromno število 
prošenj za napredovanje učiteljstva čaka na 
rešitev v ministrstvu. In če smo že zgoraj 
ugotovili, da za nove namestitve ne bo mo
goče izčrpati kreditov, tedaj bi bilo prav in 
umestno, da bi se prav vsi ti krediti upora
bili za napredovanja učiteljstva. Po dve, tri, 
štiri in tudi več let po pridobljeni pravici do 
napredovanja v višjo skupino, morajo mnogi 
čakati na rešitev svojih prošenj, in prav zato 
bi bilo umestno, pa tudi z ozirom na stalno 
naraščajočo draginjo nujno potrebno, da pri
dejo vsi prizadeti na vrsto in da se že končno 
ukine tako dolgo čakanje na napredovanja. 
Ne vemo sicer, če bodo novi, znatno zvišani 
krediti zadostovali, ugotoviti pa moramo, da 
je skrajni čas, da se to tako zelo pereče vpra
šanje reši. 

Od novega proračuna smo pričakovali tu
di zvišanje prejemkov. Kako zelo upravičeno 
je bilo to naše pričakovanje in kako nujna 
potreba narekuje to zvišanje, nam potrjujejo 
tudi sledeča izvajanja g. finančnega ministra: 

»Vprašanje draginje predstavlja, navzlic 
izvajanju kontrole nad cenami ter nad uvo
zom in izvozom, splošno in resno skrb.« — 
Ako je ta skrb splošna in resna, ako jo pri
znavajo v državi prav vsi sloji, ako jo poudar
jajo tudi najvišji predstavniki naših oblasti, 
tedaj moramo v dopolnilo tega izjaviti tudi 
mi, da ta draginja tira vse državne uslužbence 
že v obup. Naši prejemki ne zadoščajo več 
niti za golo preživljanje naših družin in ven
dar ima uradništvo in pri tem še posebej uči
teljstvo tudi »nekaj« kulturnih potreb. Na 
velikih, ker jih nikoli ni smejo imeti, toda 
danes ne more več zadostiti niti najmanjšim 
in najskromnejšim kulturnim potrebam. 

Tudi zvišanja cen se je v svojih izvaja
njih dotaknil g. finančni minister in ugotovil: 

»Splošni indeks cen na drobno v Beogra
du zaznamuje od septembra zvišanje za skoro 
20 %. Vprašanje draginje zadaja, kakor sem 
že naglasi], resne skrbi.« 

Zavedamo se težkih in odgovornih ča
sov, v katerih živimo. Toda prav zaradi tega, 
ker vplivajo svetovni dogodki tako zelo na 
dviganje cen na našem trgu in ker naši do
hddki ne zadostujejo več niti za skromno pre
življanje družine, ki je zaradi tega resno ogro
žena, zremo naravnost z obupom v bodočnost. 
— Prejeli smo pismena zagotovila, da bodo 
naši prejemki zvišani, sedaj se naglasa, da 

draginja povzroča resne skrbi. Proračun je si
cer sprejet — toda možnost najti primerne 
kredite za zvišanje naših prejemkov obstoja 
še vedno. Ne prepuščamo se neresnemu opti
mizmu, pač pa naglašamo, da zaskrbljeni pri
čakujemo kdaj bo »beseda meso postala«. 


